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سرکار خانم اشرف حیدری پور 
معلم عزیزمان، از اینکه در این روزهای کرونایی هر خانه را یک مدرسه کرده اید 

بسیار سپاسگزاریم و صورت مهربانتان را از راه دور می بوسیم، روزتان مبارک
 ان شاالله به زودی روزی برسد که دوباره یکدیگر را در آغوش بگیریم. 

فدیا برخورداری و دانش آموزان کلاس دوم یاس مدرسه پویش 2 

مدیرکل امورمالیاتی هرمزگان خبرداد

توزیع 59 میلیارد تومان 
عوارض ارزش افزوده در فروردین

این عوارض ارزش افزوده در شرایط شیوع کرونا وصول و به حساب شهرداری ها و دهیاری ها واریز شده است
   خبر اختصاصی// مدیرکل امورمالیاتــی هرمزگان گفت: بیش از 59 میلیارد تومان عوارض ارزش 

افزوده در فروردین ماه سال جاری بین شهرداری ها و دهیاری های هرمزگان توزیع شده است.
  به گزارش خبرنگار روزنامه دریا، شاکررضا مریدی افزود: در فروردین ماه سال گذشته نیز بیش از 47 میلیارد 
تومان در استان توزیع شد.مریدی اظهار داشت: توزیع عوارض ارزش افزوده بین شهرداری ها و دهیاری های 

استان در فروردین سال جاری 24درصد رشد را نسبت به سال گذشته نشان می دهد.به گفته  وی این میزان 
عوارض ارزش افزوده بین 1216دهیاری و 42شهرداری و 13فرمانداری جهت روستاهای فاقد دهیاری توزیع 
شده است. مریدی گفت: این عوارض ارزش افزوده در شرایط شیوع کرونا وصول و به حساب شهرداری ها و 

دهیاری ها واریز شده است. 

      

ادامه از تیتر یک: 
  مریدی تصریح کرد: در تمام کشــورها مالیات 
عامل توسعه و آبادانی است که در سه چهار سال 
اخیر با توجه به مبالغی که سهم استان بوده و بین 
شهرداری ها و دهیاری ها توزیع شده است؛ مردم و 
مسئولان به عینه شاهد اجرا و افتتاح پروژه هایی 
نظیر بلوار،پارک، بوســتان و... از محل عوارض 

ارزش افزوده هستند.
  مدیــرکل امور مالیاتی هرمزگان گفت: در همین 
راستا بوستان ها و پارک هایی در مناطق مختلف 
استان از جمله بندرلنگه، بستک، جناح، قلعه قاضی، 
حاجی آباد و... و همچنین پروژه های عمرانی در 

شهر بندرعباس از عوارض ارزش افزوده احداث 
شده اســت. مدیرکل امورمالیاتی هرمزگان گفت: 
شاغلان در حرفه پزشــکی مکلف به استفاده از 
پایانه فروشگاهی هستند. مریدی افزود: براساس 
قانون بودجه ســال 99 تمام شــاغلان در حوزه 
پزشکی بایستی از پایانه فروشگاهی استفاده کنند. 
مریدی افزود: در بند ز قانون بودجه سال جاری به 

صراحت به این موضوع اشاره شده است. 
  وی تصریح کــرد: در خصوص تکالیف مالیاتی 
پزشــکان در قانون بودجــه 99 در تبصره 6 بند 
ز، کلیــه صاحبان حرف و مشــاغل پزشــکي، 
پیراپزشکي، داروســازي و دامپزشکي که مجوز 

فعالیت آنها توســط وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکي، سازمان نظام پزشکي ایران و یا 
سازمان نظام دامپزشکي و سازمان دامپزشکي ایران 
صادر مي شود و کلیه اشخاص شاغل در کسب و 
کارهای حقوقی اعم از وکالت و مشاوره حقوقی 
و خانواده، مکلفند در چهارچوب آیین نامه تبصره 
)2( ماده )169( قانون مالیات هاي مستقیم مصوب 
1366/12/3 با اصلاحــات و الحاقات بعدي از 

پایانه فروشگاهي استفاده کنند.
به گفتــه مدیر کل امور مالیاتی هرمزگان صندوق 
مکانیزه فروش، یک سیســتم حسابداری فروش 
کامپیوتری اســت که با اســتفاده از نرم افزارهای 

حسابداری فروشــگاهی و در مدل های مختلف 
عرضه می شود و هدف از اجرای صندوق مکانیزه 
فروش در کشور ایجاد ثبات و نظم در کسب و کار، 
شفاف سازی درآمدها، هزینه ها و مبادلات تجاری 
مؤدیان و استفاده از تسهیلات مالیاتی در نظر گرفته 

شده برای مؤدیان است.

مدیرکل امورمالیاتی هرمزگان خبرداد
توزیع 59 میلیارد تومان عوارض ارزش افزوده در فروردین

طرح : ساجده مظفری

 گرامی        بادروز معلم

شکستن سقف گران مسکن
 با اخذ مالیات از خانه های خالی
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بررسی روانشناسانه 
دغدغه های کرونایی خانواده ها 

و دانش آموزان



  
سرمقاله

امیدمان به آقا سید است
  هفتــه قبل که برای تهیه گزارش از کوچه نامداران 35 محله نخل ناخدای 
بندرعباس رفته بودم، اهالی ما را به خور نخل ناخدا بردند که بخشــی از آن 
هنوز سنگ بست نشده بود واز یک طرف در زمان بارندگی آب باران به همراه 
فاضلاب وارد محله و خانه های اهالی می شود واز طرفی دیگر ساکنان برای 
عبور از روی خور مجبورند از داخل فاضلاب کف خور که خودشان قبلا که 
پل چوبی دست ساز گذاشته بودندو عبور می کردند که چند مرتبه در بارندگی، 
آب آن را برد و حالا چند گونی خاک و بلوک گذاشته اند تا بتوانند عبور کنند 
و  آنطور که اهالی سال قبل در زمان تهیه گزارش ها می گفتند، گویا سال های 
قبل هم کودکی در فاضلاب کف خور افتاده و فوت کرده اســت و البته بارها 
کودکانی هم در این خور افتاده و آســیب دیده اند. یکی از اهالی گفت کسی 
در این شهر به دادمان نمی رسد. تنها کسی که فکر می کنم به فریادمان برسد 
آقا سید است؛ منظورش آیت ا... سید ابراهیم رئیسی، رئیس دستگاه قضاء بود. 
برخی اهالی هم گلایه مند بودند که  پیگیری های چندساله برای سنگ بست 
خور از طریق شهرداری واستانداری و... در این سال ها بی اثر بوده است. حالا 
هم امیدشان به دستگاه قضایی است و با اقداماتی که آیت ا... رئیسی در مدت 
یک ســال واندی که از انتصاب شان می گذرد و انجام داده اند، اقشار مختلف 
به ایشــان دلبسته و امیدوار شده اند تا برای رفع مشکلات شان در حوزه های 
مختلف اقدام کنند . چند روز قبل هم گزارشی که از وضعیت صید ترال توسط 
رسانه ها منتشر شد، در آنجا هم صیادان امیدوار به آقا سید بودند ودستگاه قضایی 
استان به درخواست شان پاسخ داد و در این حوزه وارد عمل شد و البته بارها 
شاهد اقدامات حمایتی دستگاه قضایی از اقشار مختلف وجلوگیری از تضییع 
حقوق بیت المال بوده ایم. حالا نیز اهالی محلات نخل ناخدا وسنگ کن غربی 
بندرعباس امیدوارند مشکلات این منطقه و بخصوص لایروبی و سنگ بست 
خور، آسفالت کوچه ها، تعیین تکلیف سندهای املاک و... از طریق دستگاه 
قضایی اجرایی شود. برخی از ساکنان از تبعیض روا شده به ساکنان این محله 
نسبت به محله گلشهر بندرعباس گلایه مند بودند که چندان فاصله ای هم با هم 
ندارند و در این مناطق حاشیه ای و محروم نشین، چندان توجهی به آنها نمی شود 
و فقط در زمان انتخابات سراغی از آنها گرفته می شود وبعد از آن، ساکنان این 
مناطق به فراموشی سپرده می شوند تا انتخاباتی دیگر. اما سئوال اساسی و مهم 
این است که چرا مسئولان نسبت به محلات حاشیه ای شهر بندرعباس اینقدر 
کم مهری می کنند که ساکنان این مناطق از آنها ناامید شده و به دستگاه قضایی 
امیدوار شــوند و بگویند آقا سید به دادمان برسد.چندین ماه اهالی نخل ناخدا 
پیگیرند تا خاک هایی که بصورت تپه ای از بخشــی از خور خارج شده و در 
کنار خور ریخته شده است را مسئولان مربوطه از محله خارج کنند و بجایش 
پارک برای اهالی و کودکان محله ساخته شود که پیگیری ها بی نتیجه مانده و 
اقدامی نشده بود و می گفتند به یکی از نمایندگان مجلس که چهره ای مردمی 
دارد، گفته ایم شما بگویید این مشکل مان را برطرف کنند که رفت وآمد ها و 
پیگیری های ما بی اثر است.آیا اینگونه موارد را بایستی نماینده مجلس و دستگاه 
قضایی پیگیری کند تا مشکلات مردم برطرف شود؟ اینها را که شاید شهردار 
ناحیه هم بتواند انجام دهد، نه اینکه پیگیری های چندساله از طریق شهرداری و 
استانداری هم بی نتیجه بماند و آنها حالا تنها امیدشان به سیدابراهیم رئیسی است 
و امیدوارند که دستگاه قضایی برای رفع مشکلات شان اقدام کند تا مشکلاتی که 

     علی زارعیسال های درازی با آن دست و پنجه نرم می کنند، پایان یابد.

تاکید استاندار هرمزگان 
بر پیگیری و رفع مشکلات صیادان 

 گروه خبر // استاندار هرمزگان گفت: با جدیت، رفع مشکلات صیادان 
در استان هرمزگان را پیگیری می کنیم تا شاهد رونق بیشتر فعالیت ها در 
این عرصه باشیم. به گزارش خبرنگار دریا، دکتر فریدون همتی در دیدار 
با جمعی از صیادان اســتان هرمزگان با بیان اینکه بخش زیادی از مردم 
در هرمزگان در زمینه صیادی و انواع فعالیت های شــیلاتی و مرتبط با 
آبزیان شاغل هستند، عنوان کرد: اداره کل شیلات استان گزارش جامعی 
از آخرین وضعیت صیادی و فعالیت های شیلاتی در هرمزگان را تهیه و 
ارائه کند. وی ادامه داد: باید مشکلات بخش شیلات و صیادی در استان 
به طور دقیق احصا و در این گزارش مطرح شود تا پیگیری های لازم برای 
رفع این مشکلات در سطح ملی صورت گیرد. استاندار هرمزگان استفاده 
از شــیوه های غیر مجاز صید را یکی از مشکلات این حوزه برشمرد و 
افزود: استفاده از شــیوه های غیر مجاز صید موجب صدمه و آسیب به 
ذخایر آبزیان می شود. همتی تصریح کرد: باید با استفاده از مشارکت خود 
صیادان و همچنین به کارگیری ظرفیت بسیج دریایی، نظارت کافی برای 
برخورد و جلوگیری از شیوه های غیر مجاز صید انجام شود. وی گفت: 
با جدیت، رفع مشکلات صیادان در استان هرمزگان را پیگیری می کنیم تا 

شاهد رونق بیشتر فعالیت ها در این عرصه باشیم.

معاون بهره برداري آبفا هرمزگان:
فروش مستقیم آب تانکری 

از آب شیرین کن ها امکان پذیر نیست
 سعیده دبیری نژاد ســرویس شهرستان//  معاون بهره برداري آب و 
فاضلاب هرمزگان با اشاره به درخواست برخی از سرمایه گذاران بخش 
خصوصي آبفا برای فروش مستقیم آب تانکری از آب شیرین کن ها به 
مردم جزیره گفت: این رویه امکان پذیر نیســت و روند توزیع عادلانه 
آب را در قشم با مشکل مواجه می کند.به گزارش خبرنگار دریا، علاء 
امیریان نژاد افزود: بر اســاس قرارداد سرمایه گذاران بخش خصوصي با 
آبفا، هر یک از سرمایه گذاران موظف به تولید آب و فروش آن از طریق 
شــبکه آبرسانی هستند. وی ادامه داد، برخی سرمایه گذاران درخواست 
فروش مستقیم آب بوسیله تانکر را داشته اند که این روند در شرایط فعلی 
امکان پذیر نیســت. معاون بهره برداري آبفا هرمزگان افزود: فروش آب 
تانکری تولیدی آب شــیرین کن ها در زمان نیاز تنها از طریق دریافت 
حواله و از ایســتگاه های پمپاژ مشخص شده، صورت می گیرد.وي با 
بیان اینکه آب و فاضلاب قشم برای رفع نیاز آبی این جزیره برنامه های 
متعددی در دستور کار دارد، اظهار داشت: دو آب شیرین کن هر یک به 
ظرفیت ســه هزار مترمکعب در محدوده روستاي باسعیدو  برای تامین 
آب غرب جزیره و یک آب شیرین کن نیز در روستاي  رمچاه در حال 
احداث اســت. معاون بهره برداري آبفا اســتان در ادامه متوسط  سرانه 
مصرف آب در جزیره قشــم را 140 لیتر در شبانه روز به ازاي هر نفر 
بیان کرد و گفت: این میزان بالاتر از الگوي استاندارد است که می بایست 
الگوی مصرف مشترکان به استاندارد لازم برسد.وي به دلایل بالا بودن 
مصرف آب شرب در جزیره قشم اشاره کرد و گفت: فرسودگی شبکه هاي 
توزیع آب،عدم مدیریت مصرف و ذخیره سازی آب در مخازنی با ظرفیت 
بالا، اســتفاده از آب شــرب برای مصارف دامی و آبیاري در روستاها، 
افزایش جمعیت شــناور و بالا بودن تعداد انشعابات غیرمجاز از عمده 
دلایل افزایش مصرف آب در این جزیره است.امیریان نژاد همچنین تعداد 
انشــعابات غیر مجاز شناسایی شده را دو هزار و 289 مورد عنوان کرد 
و گفت: اصلاح و بازســازی 14 کیلومتر شبکه های فرسوده توزیع آب 
روستایي نیز در دستور کار است.وی در پایان افزود: پروژه ایجاد شبکه 
توزیع آب در دو روســتای نقاشه و معتمد آباد نیز امسال پس از انعقاد 

قرارداد، عملیات اجرایی آن آغاز و تکمیل می شود.

خبر

خبری

پنجشنبه  11 اردیبهشت 1399
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 گروه خبر //  نماینده مــردم هرمزگان در مجلس گفت: ناوگان 
سفرهایی دریایی بندرعباس به جزایر مرکز استان متضرر کرونایی 

شده اند.
  احمد مرادی بیان داشت: با توجه به نقش اساسی و مهم ناوگان دریایی 
در حمل و نقل و جابجایی روزانه چندین هزار نفر از مرکز استان جزایر 
اســتان که به تبع ورود و شــیوع ویروس کرونا متضرر جدی شده و از 
پرداخت اقساط بانک ها و حقوق کارکنان چند صد نفره این بخش ناتوان 
مانده اند ضرورت دارد دولت برای جلوگیری از ورشکستگی و خلل در 
این خط ناوگان عمومی دریایی که خاص اســتان هرمزگان است نقش 
اساســی ایفا کند و وزارت راه و سازمان بنادر را مأمور رسیدگی به این 

مهم و تدوین یک بسته حمایتی کارشناسی و مؤثر کند.
  مرادی با اشاره به ضرورت حمایت دولت از ناوگان سفرهای دریایی، 
بیان کرد: متأسفانه وسعت و دامنه انتشار و شیوع ویروس کرونا، اقتصاد 

کل جهان را تحت تأثیر قرار داده و حدود 70 درصد اقتصاد جهانی متأثر 
از شیوع این ویروس شده است. هر کشوری متناسب با ظرفیت های خود 
برنامه ای را برای حمایت از بخش های مختلف در دوران پساکرونا آماده 
کرده و در کشــور ما نیز همواره تاکید بر آن بوده که از امروز باید برای 
دوران پســاکرونا برنامه ریزی شود.وی اظهار داشت: با توجه به شیوع 
ویروس کرونا و محدویت اعمال شده ناوگان دریایی با خسارت جدی 
مواجه شــده اند و این بخش نقش اساسی در حمل و نقل عمومی مردم 

مرکز استان و ساکنین جزایر قشم، هرمز و لارک دارد.
  نماینده مردم بندرعباس در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: سرمایه 
گذاری ســنگین و با قدمت یک دهه در این حوزه انجام شده و به دنبال 
آن اشتغال مناسبی نیز در این حوزه ایجاد شده است. دولت موظف است 
برای جلوگیری از ورشکستگی در این حوزه به میدان آمده و برای کمک 

به این بخش برنامه ریزی کند.

  به گزارش  مهــر، وی تاکید کرد: 
علاوه بر استمهال اقساط، حمایت در 
قالب بخشش قسمتی از تسهیلات 
داده شــده به مالکان شــناورها از 
ســوی ســازمان بنادر، تخصیص 
ســوخت ارزان قیمت در یک بازه 
زمانی یکســاله و.... می تواند بقا و 

تداوم این ناوگان را رقم بزند.
  مــرادی خاطرنشــان کــرد: در 

شــرایط های سخت ناوگان دریایی از ارائه خدمت رسانی به مردم دریغ 
نکرده اند و همچنان همراه دولت و ملت برای توســعه و بالندگی کشور 
همت و تلاش بخرج خواهند داد. ان شــاءالله در جلسه کمیسیون انرژی 

نیز این موضوع را مطرح کرده تا نمایندگان نیز در جریان قرار گیرند.

احمد مرادی نماینده مردم هرمزگان در مجلس:

ناوگان سفرهای دریایی به جزایر، متضرر کرونایی شده اند

  گروه خبر // رئیس کل دادگســتری اســتان 
هرمزگان از کشــف یک اختلاس میلیاردی در 
سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد و اظهار داشت: 
متهم اصلی پس از شناســایی توسط سربازان 

گمنام امام زمان »عج« دستگیر شده است.
  به گــزارش خبرنگار دریا؛ علــی صالحی رئیس 
کل دادگســتری اســتان هرمزگان اعلام کرد: در پی 

گزارش سربازان گمنام امام زمان)عج( و جمع آوری 
مستندات در خصوص مغایرت های به وجود آمده در 
حساب های مالی سازمان منطقه آزاد قشم و برداشت 
غیرمجاز وجوه از حســاب های مذکور ، دستورات 
قضایی لازم صادر و متهم اصلی که یکی از مسئولین 
امور مالی سازمان منطقه آزاد قشم می باشد دستگیر 
شد. رئیس شورای قضایی استان  هرمزگان در ادامه 

افزود: با تشکیل پرونده در دادسرای عمومی و انقلاب 
جزیره قشم، اتهام این مسئول متخلف دایر بر اختلاس 
توأم با چهل و دو فقره جعل و استفاده از سند مجعول 
به وی تفهیم شد.صالحی تصریح کرد: با بررسی گردش 
مالی حساب های متهم و اسناد موجود، تاکنون پنج 
باب منزل مســکونی و یک واحد تجاری در مناطق 

مختلف جزیره قشم از او شناسایی شده است.

  وی همچنین اظهار داشت: در بازرسی از منزل متهم 
مبالغ قابــل توجهی وجه نقد و ارز خارجی به همراه 

سکه های طلا کشف شد.
  رئیس کل دادگســتری استان هرمزگان خاطرنشان 
کرد: پرونده در جریان تحقیقات مقدماتی است و متهم 
با صدور قرار بازداشــت موقت به زندان معرفی شده 

است.

رئیس کل دادگستری هرمزگان خبر داد

 کشف اختلاس میلیاردی در سازمان منطقه آزاد قشم

 

رئیس شورای اسلامی شهر بندرعباس:

مسئولان دولتی شورا را مشاور و امین بدانند
شوراها پل رابط میان مردم و مسئولان هستند

  گروه گزارش//  یکصد و هفتاد و ســومین 
جلسه شورای اسلامی شهر بندرعباس برگزار 

شد.
  به گزارش خبرنگار روزنامه منطقه جنوب کشور 
دریا، یکصد و هفتاد و سومین جلسه شورای اسلامی 
شهر بندرعباس به مناسبت روز ملی شوراهای شهر 
و روســتا با دستورکار هم اندیشی میان فرمانداری، 
شــهرداری، اداره کل امور شــهری و شــوراهای 
اســتانداری هرمزگان و شــورای شهر بندرعباس 

برگزار شد. 
  رئیس شورای اسلامی شــهر بندرعباس در این 
جلسه اظهار کرد: مشــورت امر تاکید شده قرآنی 
اســت و امام راحل نیز با همین نگاه و بر پایه این 
نظریه که تصمیمات گروهی موثرتر از تصمیم فردی 

است دستور تشکیل  شوراها را صادر کردند. 
  فاطمه جراره گفت: مسئولان دولتی شورا را مشاور 
و امین خود بدانند تا به راحتی بتوانند به امور مردم  
رسیدگی نمایند.وی افزود: نمایندگان مردم در شورا 
در زمینه مقابله با کرونا در بسیاری از مواقع  منتظر 
تصمیمات دولتی نبودند و حتی زودتر از حاکمیت به 

این موضوع ورود کردند.
  رئیس شورای شهر بندرعباس اذعان کرد: مدیریت 
یکپارچه شــهری کار بسیار دشواری است و گاها 

شــورا  جهت بهتر شدن امور تذکراتی به شهرداری 
می دهد و شهرداری در صدد اجرا بر می آید.

  جــراره بیان کرد: در برخی از موارد شــهرداری 
زیرساخت ها را فراهم نموده بود ولی به تنهایی قادر 
به ارائه خدمات نبود اما با حمایت فرمانداری امور 
مرتفع شد، بعنوان مثال می توان به بازار ماهی فروشان 
و جمع آوری دست فروشان که باعث شد شهرداری 

وظایف خود را به خوبی ایفا کند، اشاره کرد. 
  جراره در ادامه گفت: مشکلاتی در بندرعباس است 
که اگر استاندار هرمزگان و فرماندار بندرعباس ورود 
کنند به راحتی می توان این مشــکلات را حل کرد 
و با همراهی  فرماندار بندرعباس بعنوان عالیترین 
مقام اجرایی دولت در شــهر بندرعباس و با کمک 
سازمان های مختلف می توانیم مشکلات موجود در 

شهر را کاهش دهیم. 
  فرماندار بندرعباس نیز در این جلسه اظهار داشت: 
در مجموع حدود 700 نفر به عنوان نمایندگان مردم 
در شوراهای شهر و روستا حضور دارند. این افراد 
داوطلبانی هســتند که برای حل مشکلات مردم با 
کمک مسئولان احساس مسئولیت کرده اند و مردم 
از میــان این افراد برخی ها را انتخــاب کرده اند و 
لذا نباید مســئولیت و هدف خود را فراموش کنند 
و در فکر حل معضلات جامعه باشــند. وی افزود: 

شــوراها پل رابط میان مردم و مسئولان هستند که 
بایســتی با درک درست از مشکلات و رصد کامل 
این مشکلات، آنها را به گوش مسئولان برسانند و 
با پیگیری مشکلات را حل کنند. وی افزود: شوراها 
باید مشــورت دهندگانی دلسوز برای دستگاه های 
اجرایی و هماهنگ کننده خوبی میان دســتگاه ها 
و مردم باشــند و پشــتکار برای پیگیری درست 

خواسته های مردم را داشته باشند. 
  شهردار بندرعباس نیز در این جلسه با تبریک روز 
شــوراها، با تاکید بر نقش سازنده شورا در جامعه، 
خواســتار افزایش همکاری هــا در جهت کاهش 
مشکلات و افزایش میزان رضایتمندی عمومی از 

مجموعه تلاش های شهرداری و شورای شهر شد. 

خبر اختصاصــی// مدیرعامل آب منطقه ای 
هرمزگان گفت: همچنان پیگیر رفع تعارضات 
در اجــرای طرح گردشــگری خور هدیش 

هستیم. 
 به گــزارش خبرنگار روزنامه دریا، هوشــنگ 
ملایی در نشست خبری با بیان اینکه معاون امور 
عمرانی استاندارهرمزگان نیز پیگیر این موضوع 
است، افزود: البته استاندار هرمزگان نیز با رئیس 
ســتادکل ارتش برای رفع تعارضات در اجرای 
طرح جلسه ای داشتند. ملایی خواستار همکاری 
بیشتر شــهرداری بندرعباس جهت اجرای طرح 
گردشگری خور هدیش و ورود سرمایه گذاران 
جهت اجرای این طرح گردشــگری و توســعه 

گردشگری در بندرعباس شد. 
  مدیرعامل آب منطقه ای هرمزگان از مطالعه 10 
سد جدید در استان هرمزگان خبرداد و اظهار کرد: 
بارش هایی که از سال گذشته رخ داد نویدبخش 

یک سال مناسب آبی است.
  ملایی افزود: متوسط بارندگی سالیانه هرمزگان 
در دوره 52 ســاله 187 میلی متــر بــوده کــه 

خوشبختانه از سال گذشته سال های مناسب آبی 
را پس از یک دوره ده ســاله خشک سالی سپری 

می کنیم.
  وی با اشــاره به اینکه بســیاری از دشت های 
هرمزگان در این مدت آسیب دیدند، تصریح کرد: 
بارش هایی که از سال گذشته رخ داد نویدبخش 
یک سال مناسب آبی است و امیدواریم کمبودهای 

ده سال گذشته را جبران کنیم.
ملایی با بیان اینکه نسبت به سال گذشته وضعیت 
مناســبی در بارش ها داریم، خاطرنشان کرد: در 
بارندگی های اخیر 117 درصد رشــد نسبت به 
متوسط بارندگی 52 ساله اخیر در هرمزگان داریم 
که طبق آمار 560  میلیون مترمکعب بارندگی نیز 
ثبت شده اســت.وی ادامه داد: اتفاق مناسبی که 
امسال با کمک مجلس شورای اسلامی در قانون 
بودجه رخ داد، نشان از توجه مناسب به منابع آبی 

در سطح کشور دارد.
  مدیرعامل آب منطقه ای هرمزگان با اشــاره به 
اینکه پیشنهادی از وزارت نیرو به مجلس مبنی بر 
اجرای طرح ساماندهی و لایروبی بستر رودخانه ها 
با واگذاری به بخش خصوصی ارائه شــد، اظهار 
کرد: ســالیان ســال دنبال این موضوع بودیم که 
خوشــبختانه با تصویب مجلــس این امر محقق 
شد.وی با بیان اینکه دو رودخانه استان هرمزگان 
با همین شکل و سرمایه گذاری 300 هزار میلیارد 
ریالی در حال شروع به کار است، اضافه کرد: در 
اســتان هرمزگان مجموعاً سه میلیون و صد هزار 
مترمکعب از منابع آب زیرزمینی برای بخش های 

مختلف صنعت و کشاورزی تخصیص دادیم.
 ملایی با اشــاره به اینکه 10 هزار هکتار اراضی 

برای پرورش میگو اســتان هرمزگان که عمدتاً 
در ســواحل دریا قرار دارند، تخصیص داده شد، 
عنوان کرد: از سال گذشته یک هزار و 200 چاه 
غیرمجاز در استان هرمزگان تعیین تکلیف شده و 
هماهنگی مناسبی بین دستگاه های ذی ربط وجود 
دارد و آمادگی داریم برای هر 4 هزار و 200 چاه 

فاقد پروانه استان هرمزگان، پروانه صادر کنیم.
  وی با بیان اینکه بحث ورود بخش خصوصی به 
سرمایه گذاری در طرح های آب را دنبال می کنیم، 
خاطرنشــان کرد: می توانیم طرح هایی در بحث 
تالاب ها نیز با ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
به پیش ببریم که هم به توســعه شــهری، توسعه 

گردشگری و زیباسازی شهرها کمک می کند.
  این مقام مسئول با اشاره به اینکه در حال مطالعه 
10 سد در استان هرمزگان هستیم، در خصوص 
درگیر شدن برخی روستاهای میناب با سیل ناشی 
از ســرریز شدن ســد میناب، بیان کرد: معمولًا 
براســاس گزارش های هواشناسی و تحلیل های 
صورت گرفته وضعیت بارش ها را براساس سامانه 

ورودی بررسی می کنیم.
  وی ادامه داد: 8 اســفند جلسه ای در استانداری 
هرمزگان برگزار و متوسط بارش توسط اداره کل 
هواشناسی استان هرمزگان 30 میلی متر و سپس 
40 میلی متر پیش بینی شد و براساس این تحلیل 
نیز با توجه به گنجایش سدها نیز اتفاقات دیگری 
در عمل رخ داد و برخلاف پیش بینی ها ســامانه 

جدیدی وارد استان هرمزگان شد.
  ملایی با اشــاره به اینکه بالا دست سد شمیل و 
نیــان نیز بارش رخ داد و به منطقه رودان و حتی 
مرز مشترک با کرمان نیز بارش 240 میلی متری 

رخ داد و به محض متوجه شــدن با این موضوع 
از ساعات اولیه نیز تماسی با فرماندار شهرستان 
میناب صورت گرفت و تمامی هشدارها اعلام شد.
وی اضافه کرد: به ناچار دریچه های تحتانی ســد 
میناب باید باز می کردیم و ســاعت 10:40 صبح 
همان روز نیز با فرماندار میناب صحبت کردم و 
اطمینان داده شد که در این خصوص اطلاع رسانی 

شده است.
  مدیرعامل آب منطقه ای هرمزگان با بیان اینکه 
دریچه های ســد باز شــد و حجم روان آب ها 
افزایش پیدا کرد، اظهار کرد: بحث سرریز سد با 
توجه به حجم بارندگــی نیز با مدیریت صورت 
گرفت اما چون روستای تمبک به دلیل نامناسب 
بودن موقعیتی و قرار گرفتن در پایین دســت سد 

استقلال میناب باید این روستا جابجا می شد.
  وی ادامه داد: باید برای این روستا فکر اساسی 
شود که یا جابجایی صورت گیرد یا راهکار فنی 

برای استقرار آن ها گرفته شود.
  ملایی با اشاره به اینکه در رودخانه های استان 
هرمزگان امســال جریان مناســب آبی صورت 
گرفت، خاطرنشــان کرد : ســد زاکین از جمله 
سدهایی اســت که جهاد کشاورزی هرمزگان در 
حال اجرایی کردن عملیات آن اســت و امیدوارم 
امســال این سد برای بحث آبگیری آماده شود و 
برای تأمین آب منطقه موردنظر نیز راهگشا باشد.

وی اضافــه کرد: روند کاهشــی ســطح آب در 
چاه های استان نیز متوقف شده و حتی در برخی 
مناطق شاهد افزایش ســطح آب زیر زمینی در 
استان هرمزگان بودیم و دشت میناب با افزایش 

یک متری سطح آب هستیم.

مدیرعامل آب منطقه ای هرمزگان  تاکید کرد

پیگیر رفع تعارضات در اجرای طرح گردشگری هدیش هستیم

  گروه خبر // مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان گفت: 
حوزه تمدن خلیج فارس گستره وســیعی از کشورهای آسیا، 
آفریقا، آســیای شرقی و خاور دور را شــامل می شود که از دو 
هزارسال قبل تاکنون با همدیگر روابط تجاری،فرهنگی، زبانی و 

مذهبی داشته اند. 
  رضا کمالی زرکانی ضمن تبریک فرا رسیدن 10 اردیبهشت روز ملی 
خلیج فارس به همه مردم ایران به ویژه هرمزگانی ها افزود: خلیج فارس 
در قلب هرمزگانی ها جا دارد.وی افزود : خلیج فارس و تمدن متاثر از 

آن طی سالیان اخیر که مطالعات و پژوهش های بیشتری در خصوص 
آن انجام شد ، شناخته تر گردید و این مشترکات باعث افزایش آگاهی 

مردم جهان از تاثیرات خلیج فارس بر جوامع مختلف شده است.
  مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی هرمزگان به جشنواره بین المللی 
فرهنگی هنری خیج فارس اشاره کرد و بیان داشت : هرمزگان به عنوان 
مدافع اصلی هویت خلیج فارس در جهت مقابله با هجمه های فرهنگی 
دشــمنان اقدام به راه اندازی جشــنواره بین المللی فرهنگی - هنری 
خلیج فارس کرد که 9 دوره آن با تولید محتواهای مناسب و با حضور 

مقامات کشوری و لشکری برگزار شد.
  به گزارش ایرنا؛ کمالی زرکانی اضافه کرد: امســال نیز جشــنواره ها، 
جشــن های مردمــی و رویدادهــای مختلفی به مناســبت روز ملی 
خلیج فارس در نظر گرفته شــد که با توجه به پروتکل ستاد مبارزه با 
بیماری کرونا و ابــلاغ وزارتخانه مبنی بر تعطیلی کلیه مراکز فرهنگی 
- هنری و لغو تمامی جشنواره ها برای حفظ سلامت مردم، هرمزگان 
نیز مستثنی از این امر نبود و در زمان مناسب برنامه های مرتبط با روز 
ملی خلیج فارس برگزارخواهد شد.وی از حمایت های وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، استاندار هرمزگان و دیگر مسئولان و مقام ها و به ویژه 
نویسندگان، پژوهشــگران ، هنرمندان و اهالی فرهنگ ، هنر و رسانه 
اســتان در جهت حمایت و مشارکت در برگزاری جشنواره بین المللی 

فرهنگی - هنری خلیج فارس قدر دانی کرد.

      

 گروه خبر // همزمان با دهم اردیبهشــت روز ملی خلیج فارس 
پرچم مقدس جمهوری اسلامی ایران در آب های خلیج فارس بر 

فراز ناوشکن بومی »جماران« به اهتزاز درآمد. 
 دراین مراسم با حضور استاندار هرمزگان وجمعی از فرماندهان نظامی 
و انتظامی همچنین رزمایش و مانور شناورهای سبک نیروی دریایی 
در خلیج همیشه فارس باشکوه خاصی برگزار و یاد این روز بزرگ نیز 
گرامی داشته شد. استاندار هرمزگان دراین مراسم با تبریک فرارسیدن 
دهم اردیبهشت ماه، روز ملی خلیج فارس را به ملت ایران به ویژه مردم 
شریف اســتان هرمزگان وآرزوی سربلندی کشور عزیزمان در ابعاد 
مختلف گفت:دهم اردیبهشت، سالروز آزاد سازی جزایر خلیج فارس از 
استیلای 500 ساله استعمارگران ، نماد استکبارستیزی و روحیه آزادی 

خواهی و مرزداری مردم هرمزگان است.
  همتی افزود: هرمزگان در طول تاریخ همیشــه از موقعیتی ویژه و 
اســتثنایی برخوردار بوده و خط اتصال تجارت و فرهنگ منطقه با 
دنیای خارج به ویژه آفریقا، آســیای شرقی )شرق دور( و اروپا بوده 
است و استیلا بر این آبراهه مهم به نوعی در دست داشتن نبض تجارت 

و فرهنگ جهان محسوب می شده است.
  وی ادامه داد: بر همین اساس در قرون متمادی خلیج فارس جولانگاه 
استعمارگران مختلفی از جمله پرتغالی ها، هلندی ها، انگلیسی ها و نیز 
آمریکایی ها بوده، اما ملت ایران و در راس آن هرمزگانی ها به عنوان 
مرزداران خلیج فارس در 500 ســال پیش بر استعمارگری پرتغال 
برای همیشــه پایان دادند و تمامی جزایر خلیج فارس و در راس آن 

جزیره هرمز آزاد شد.
  بنا به اظهار اســتاندار هرمزگان، در هشــت سال دفاع مقدس نیز 
فرزندان رشید این خطه از جمله شهیدان رئیسی و دارا اجازه جولان 
به ناوها و نیروهای آمریکایی را در خلیج فارس ندادند و به شایستگی 

از مرزهای آبی کشور با نثار خون خود محافظت کردند.
 همتی تصریح کرد: امروز شــاهدیم اســتعمارگران و دشمنان ایران 
اسلامی که نتوانستند بر حضور نظامی خود در منطقه دست یابند اقدام 
به اجرای نقشــه ای رذیلانه با ابعاد فرهنگی کردند و آن هدف قرار 
دادن هویــت خلیج فارس و زدودن پیشــینه آن بود که از تغییر نام 
خلیج فارس آغاز شــد اما با هشدار به موقع مقام معظم رهبری تمام 

توان فرهنگی کشور در دفاع از این هویت بسیج شد و نویسندگان ، 
مورخان ، پژوهشگران ، هنرمندان ، خبرنگاران و ... به میدان آمدند و 
مردم جهان را در این خصوص آگاه و نقشه دشمنان را عقیم ساختند.
وی یاد آور شــد: اســتان هرمزگان نیز در راس این مبارزه و جنگ 
فرهنگی قرار گرفت و با بنیانگذاری جشــنواره بین المللی فرهنگی 
- هنری خلیج فارس و تولید برنامه های متعدد و مختلف توانســت 
گام هــای موثری در این راســتا بردارد که جــا دارد از زحمات و 
تلاش های اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان و سایر نهادها 

و دستگاه های فرهنگی تقدیر و تشکر نمایم.
  وی بیان داشت: امروز جایگاه هرمزگان نه تنها در اقتصاد و تجارت 
بی بدیل و ویژه اســت بلکه در حوزه فرهنگ و هنر نیز توانســته با 
پرداختن به زیر ساخت ها و ایجاد عدالت فرهنگی و توجه به مناطق 
محروم گام های ســترگی در جهت توسعه فرهنگی استان بردارد و 
امیدواریم هر چه زودتر شــاهد شــکوفایی و انتشــار تمدن حوزه 

خلیج فارس به پشتوانه مردم شریف هرمزگان باشیم.

درروز ملی خلیج فارس صورت گرفت 

اهتزاز پرچم جمهوری اسلامی ایران بر فراز ناوشکن جماران

 گروه خبــر // معاون سیاســی، امنیتی و 
اجتماعی اســتانداری هرمزگان گفت: عرضه 
خارج از شــبکه ســوخت چالش هایی را در 
جامعه، فرآیند توسعه کشور و تولید در سطح 
اســتان ایجاد می کند که نیاز است شرکت 
پخش فرآورده های نفتی نظارت خود را در این 

بخش افزایش دهد.
  به گزارش خبرنگار دریا، دکتر ســعید ناجی در 
جلسه کارگروه پیشــگیری و مقابله با قاچاق و 

عرضه خارج از شــبکه فرآورده های نفتی، افزود: 
برای مقابله با پدیده قاچاق ســوخت باید علاوه 
بر استفاده از قوه قهره و پیشگیری به موضوعاتی 
نظیر اطلاع رسانی، فرهنگســازی و آموزش نیز 

توجه کرد.
 وی اضافــه کرد: باید به عوامل دســت اندرکار 
آموزش های لازم ارائه و دغدغه های کمیســیون 
منتقل شــود و همچنین نیاز اســت سرکشی های 
مستمر انجام شــود و برای افرادی که کم توجهی 

می کنند ساز و کار برخورد قانونی تعریف شود.
 ناجی تاکید کرد: نیازمند این هســتیم که ساز و 
کارهای مقابله ای و نظارتی را با کمک دستگاه های 
عضو کمیسیون و شرکت پخش فرآورده های نفتی 
و بــا بهره گیری از ظرفیت هــای موجود به ویژه 
آموزش و توجیه نیروی انسانی فعال در این بخش 
دنبــال کنیم زیرا اقدامــات بازدارنده و نظارت و 
مراقبت مستمر، فرصت انحراف از عرضه صحیح 

سوخت را از سودجویان می گیرد.

معاون استاندار هرمزگان:
نظارت مستمر، عرضه 

خارج از شبکه فرآورده های 
نفتی را محدود می کند

مدیرکل فرهنگ وارشاد اسلامی هرمزگان:

حوزه تمدنی خلیج فارس گستره وسیعی دارد

 مریم منصف/دریا 
maryammonsef        @gmail.com000
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تاکید فرماندار قشم 
بر توسعه خدمت رسانی به خانواده شهدا

  زهرا غفوری سرویس شهرستان// فرماندار شهرستان قشم با بیان 
اینکه توســعه خدمت موثر و تکریم خانواده معظم شهدا و ایثارگران 
وظیفه شرعی و ملی اســت، گفت: دعای خیر یادگاران دوران ایثار 
و شــهادت، پشتوانه کشــور در همه عرصه ها بوده است.به گزارش 
خبرنگار دریا؛ علیرضا نصری در دیدار مدیر کل بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران هرمزگان با اشاره به اســتقرار اداره مستقل بنیاد شهید در 
شهرســتان، تاکید کرد: یکی از ماموریت های جدی اداره بنیاد شهید، 
پیگیری اســتخدام فرزندان شاهد و ایثارگر است و این نهاد از طریق 
دستگاه های مســئول رایزنی برای تحقق این موضوع را دنبال کند. 
نصــری ادامه داد: ارائه خدمات در شهرســتان بدون نیاز مراجعه به 
مرکز اســتان و تســریع کار از نتایج اولیه استقرار بنیاد شهید مستقل 
از مرکز اســت.او همچنین،  تمدید غیر حضوری دفترچه های بیمه 
و اختصاص حق پرســتاری برای والدین شــهدا را از اقدامات قابل 
تقدیر بنیاد شــهید ذکر  و بر گســترش خدمــات رفاهی به خانواده 
معظم شــاهد و ایثارگران تاکید کرد.فرماندار شهرستان قشم در ادامه 
با اشــاره به تامین بخشــی از اعتبار   فاز دوم توسعه گلزار شهدا در 
ســال گذشته، اضافه کرد: اعتبار مورد نیاز برای تکمیل این پروژه در 
 ســال جدید از مطمئن ترین حوزه مورد وصــول، تامین و پرداخت 

خواهد شد.

رفع مشکلات ایثارگران مناطق احمدی و لارک
 سعیده دبیری نژاد سرویس شهرستانها// طی جلسه ای که مدیرکل 
بنیادشهید هرمزگان با مدیران ســتادی بنیاد مستضعفان داشت، رفع 
مشــکلات ایثارگران مناطق بخش احمدی و لارک در دســتور کار 
قرار گرفت. به گزارش خبرنگار دریا؛ جلسه ای در دفتر عطا ناوکی، 
مدیرکل بنیادشهید و امورایثارگران استان هرمزگان با حضور مدیران 
ستادی بنیاد مســتضعفان جهت حل پاره ای از مشکلات ایثارگران 
دو منطقه بخش احمدی و لارک برگزار شــد.مدیرکل بنیادشــهید و 
امورایثارگران هرمزگان با بیان بخشی از فرمایشات حضرت امام)ره( 
کــه فرموده اند: همان گونه که می دانید خدمت به شــهید خدمت به 
نبی مکرم اسلام اســت گفت: طبق منویات حضرت امام خمینی)ره( 
و در راســتای تأکیدات مقام معظم رهبری بایستی به جامعه شاهد و 
ایثارگر خدمت رسانی کنیم. ناوکی جهت به حداقل رساندن مشکلات 
جامعه هدف از مدیران ســتادی بنیادمستضعفان تقاضای مساعدت 
و همــکاری ویژه نمود و تصریح کــرد: علیرغم همه تلاش هایی که 
تاکنون صورت گرفته متأسفانه تعدادی از خانواده های شاهد و ایثارگر 
دچار مشکلاتی از قبیل: مسکن، معیشت، عدم سرویس های بهداشتی 
مناسب و غیره هستند. شایان ذکر است در این جلسه مسعود حیدروند 
مدیرمنطقه ای بنیاد علوی وابســته به بنیادمستضعفان ضمن اشاره به 
اینکه خدمت به جامعه شــاهد و ایثارگر جزء اهداف ارزشمند و مهم 
هر انســانی است، بیان داشت: تمام سعی خود را به کار می گیریم تا 
در اولین فرصت مشکلات مربوط به جامعه هدف دستگاه بنیادشهید 
 را در دو منطقه بخش احمدی و لارک مورد بررســی و در دســتور

 کار قرار دهیم.

خسارت ۲۰ میلیاردی آتش سوزی
 ۱۰۰ هکتار از باغات سرنی میناب

  سعیده دبیری نژاد سرویس شهرســتان // مدیر جهادکشاورزی 
میناب از خســارت 20 میلیارد ریالی ناشی از آتش سوزی باغات 
روستای کهنان سرنی از توابع بخش توکهور-هشتبندی این شهرستان 
خبر داد. بــه گزارش خبرنگار دریا، عباس مویــدی اظهار کرد: در 
آتش سوزی باغات روستای کهنان ســرنی از توابع بخش توکهور-

هشتبندی، طی بررسی های اولیه کارشناسان مشاهده گردید که 100 
هکتار از نخیلات، نباتات گرمســیری و مرکبات این روســتا دچار 
حریق شــده اســت. وی افزود : در پی این آتش سوزی 20 میلیارد 
ریال خسارت نیز به باغداران وارد شد.مویدی خاطرنشان کرد: علت 

آتش سوزی باغات روستای کهنان سرنی در دست بررسی است.

روابط عمومی 
م، سلامتی جسم، با مصرف گوشت ماهی و میگو شیلات هرمزگان  عدم چاقی، تناسب اندا

نقش مهاجرت در تاریخ اجتماعی و اقتصادی بندر خمیر
  

سرویس شهرستان//  مهاجرت از پدیده های 
مهــم در جوامع مختلف و بــه ویژه جوامع 
دریامحور اســت که بر تاریــخ اجتماعی، 
اقتصادی، سیاســی و فرهنگــی آن جوامع 

تاثیرگذار است.
  بنــادر جنوبی ایران همواره مهاجر فرســت و 
مهاجرپذیر بوده اند. بندر خمیر در استان هرمزگان 
از بنادر جنوبی ایران اســت که بیشتر مهاجر پذیر 
بوده اســت و تفاوت مهاجرت در این بندر نسبت 
به بنادر دیگر این بود که به ندرت بندرخمیری ها 
با خانواده به کشورهای حوزه جنوبی خلیج فارس 
مهاجرت کرده و مهاجرت خانواده های خمیری 
بسیار محدود بوده اســت. اما مردان خانواده در 
خمیر برای امرار معاش خانواده خود به کشــور 
کویت و سپس بندر دبی مهاجرت نموده و به تدریج 
پس از ســال ها کار در آن مناطق به بندرخمیر 
برگشته و یا هنوز هم به دبی مهاجرت های فصلی 
دارند. کشــف نفت در کشورهای عربی و نیاز به 
کارگران خدماتی و ســاختمانی باعث گردید که 
بسیاری از مردم بندرخمیر به کشور های حاشیه 
جنوبی خلیج فارس مهاجرت کنند. چون کشور 
کویت نسبت به ســایر کشورهای حوضه جنوبی 

خلیج فارس اندکی در کشــف نفت پیشرو بوده و 
جمعیت این کشــور نیز کم بوده است. بسیاری از 
مردان بندر خمیری همانند مردان سایر بنادر ایران 
به این کشور مهاجرت فصلی، برای اشتغال نمودند 
و پــس از مهاجرت به کویت و کار در شــرکت 
نفت و کارهای خدماتی، هر یکســال یا شش ماه 
به نزد خانواده خود در بندر خمیر بر می گشــتند 
و پس از مدتی اقامــت در بندر خمیر، دوباره به 
کشور کویت از مسیر دریا و با لنج های حمل بار 
و مسافر می رفتند که در ادامه به صورت مفصل به 
آن پرداخته می شود. این نوشتار که با حمایت های 
شورای اسلامی شهر بندر خمیر و شهردار پر تلاش 
و فرهنگ دوست این شهر مهندس جواد محمودی 
به رشــته تحریر در می آید در نظر دارد به نقش 
مهاجرت در تاریخ اجتماعی و اقتصادی بندرخمیر 
پرداخته و نشان دهد که مهاجرت بر تمامی ارکان 
جامعه بندرخمیر در بســتر تاریخ تاثیرگذار بوده 

است.
  بندر تاریخی خمیر در بستر تاریخ بیشتر یک شهر 
مهاجرپذیر بوده است و مهاجرتی که از این شهر به 
داخل شهرهای ایران و یا کشورهای حوزه جنوبی 
خلیج فارس صورت گرفته بیشتر مهاجرت های 
مردان خانوار بــوده و به صورت فصلی صورت 
گرفته اســت.) داوود محمودی، مصاحبه، 1399( 
بندرخمیری ها تعلق خاطر زیادی به شــهر خود 
دارند و به همین دلیل در بستر تاریخ مهاجرت های 
دسته جمعی از این بندر به ممالک همجوار صورت 
نگرفته است. مردان بندر خمیری پس از مهاجرت 
فصلی به کویت و کار در آن کشور به تدریج کویت 
را ترک نموده و به کشــور امارات و بندر دبی که 
در آن تجارت شکوفا شده بود، مهاجرت نمودند. 

  مهاجرت به دبی هم بــه صورت فصلی بوده و 
خانواده مردان بندرخمیری در این بندر ساکن بوده 
و خودشان برای کارهای خدماتی و دیگر کارهای 

که با آن امرار معاش می کنند، به دبی رفته و پس از 
شش ماه یا یکسال دوباره به نزد خانواده شان در 
بندرخمیر بر می گردند. خانواده های محدودی نیز از 
 بندرخمیر به کشورهای حوضه جنوبی خلیج فارس 

مهاجرت کرده اند. 
  لنج های زیادی نیز در حال حاضر از بندرخمیر 
به بندر دبی و شــارجه در کشور امارات به حمل 
کالا می پردازنــد. بنابراین تاثیر مهاجرت خارج 
از کشــور بر تحولات اجتماعی بندرخمیر اندک 
بوده اســت و مردان خانوار پس از امرار معاش 

در یک مدت مشــخص به نزد خانواده های خود 
بر می گشــتند. اما همین فاصله های یک ساله یا 
شــش ماهه و دوری از خانواده باعث می گردد 
که برخی از فرزندان خانواده آن چنان که شایسته 
است در تحصیلات خود موفق نباشند و یا فاصله 
فکری و اندیشه ای بین آن ها و پدرشان به وجود 

آید. اما این مهاجــرت ها تاثیر زیادی بر اقتصاد 
خانوارها دارد. چون برای امرار معاش خانواده این 
مهاجرت ها مفید فایده است. برخی از این افرادی 
که برای امرار معاش به کشــورهای حوزه جنوبی 
خلیج فارس رفته بودند، پــس از امرار معاش و 
پس انداز به ایجاد فروشگاه ها یا خرید لنج و غیره 

اقدام نمودند. 
  چون در بندرخمیر، شــرکت سیمان  فعال بوده 
اســت، بســیاری از جوانان بندرخمیر به جای 
مهاجرت به کشورهای حوزه جنوبی خلیج فارس، 

در شــرکت ســیمان بندر خمیر مشغول شدند و 
بسیاری از بندرخمیری ها به بندرعباس که در یک 
ســاعتی آن ها قرار داشت، مهاجرت نموده و در 
بازارهای تجاری بندرعباس و اصناف متعدد این 

شهر مشغول به کار شدند. 
  بنــدر خمیر در بســتر تاریخ همــواره مهاجر 

پذیر نیز بوده اســت. شــرکت ســیمان واقع در 
بندرخمیر باعث مهاجــرت خانواده های زیادی 
از روســتاهای اطراف خمیر و به ویژه دهســتان 
کهورســتان و رویدر به این بندر گردید. پیش از 
تاسیس شرکت ســیمان هم افراد و خانواده های 
زیادی از دهســتان ها و روســتاهای اطراف به 
 بندرخمیر جهت امور دریانوردی و غیره مهاجرت 

نموده بودند.
   اگر به بافت جمعیتی کنونی بندر خمیر نگریسته 
شــود به خوبی مشــخص می گردد که افراد و 
خانواده های زیادی از شهرها و روستاهای متعدد 
به بندرخمیر مهاجرت نموده و در این شهر سکونت 
اختیار کردند. مهاجرت سادات نیز در بستر زمان به 
این بندر تاریخی صورت گرفته و باعث تحولات 
مثبت زیادی در بندر خمیر گردیدند. بافت فرهنگی 
بندرخمیر به گونه ای بوده اســت که مهاجران را 
در خود جای داده و همواره اقوام متعدد به شــیوه 
مســالمت آمیز در کنار هم زندگــی می کردند. 
موقعیت جغرافیایی و تجاری بندرخمیر نیز باعث 
می گردید که کاروان های تجاری زیادی به ویژه 
از استان فارس و شهرهای گراش و جهرم به خمیر 
آمده و کالا را از این شهر در مسیرهای تجاری به 
استان فارس می بردند و گاها برخی از این افراد که 
مداوم برای مقاصد اقتصادی و تجاری به بندر خمیر 
رفت و آمد داشتند، در این شهر ساکن گردیدند. در 
چند دهه اخیر نیز بــا توجه به نیاز بندرخمیر به 
فروشگاه های متعدد و ایجاد مراکز تجاری در این 
شــهر، خانواده های زیادی از شهرستان بستک و 
دیگر مناطق اطراف به بندر خمیر مهاجرت نمودند 
و در آنجا ساکن شدند که در نوشتار آتی بیشتر به 

آن پرداخته می شود. 
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  امین درســاره ســرویس شهرستان// 
حجت الاســلام والمســلمین محیائی با 
گرامیداشت هفته عقیدتی سیاسی وتقارن 
آن با ماه پرفضیلت رمضان گفت: دشمنان 
قسم خورده ما هوشــیارتر از همیشه به 
دنبال تغییر باورها و اندیشــه های ناب 
انقلاب والهام عقیــده ی تو خالی و پوچ 
سکولاریزم در اذهان جامعه اسلامی بوده 
و در این راه ازهیچ تلاشی دریغ نمی کنند.

  به گزارش خبرنگار دریا، وی با اشاره به نقش 
دین در اساس زندگی بشراذعان داشتند: امروز 
در یک هجمه شــدید اطلاعاتی قرار داشته به 
صورتی که افکار بیهوده، شایعات و شبهه های 
گوناگون به سرعت ازطرق مختلف بخصوص 

فضای مجازی به ذهــن مخاطبان به صورت 
مستقیم عرضه می  شود که باید در این شرایط 
حساس کسانی که عهده دار تعلیم و تربیت بوده 
کاملا به روز و دائم در حال مطالعه باشند چرا 
که در جنگ نرم نباید منتظر حمله ماند، بلکه 
باید قدم به قدم همراه دشمن جلو رفت و چه 
بسا زودتر از حمله دشمن نسبت به دفع و مقابله 

اقدام کرد.
وی افــزود: این هفته فرصت مناســبی برای 

کسانیســت که دغدغه حفظ دین داشته تا با 
اندیشه های ناب شهید مطهری)ره( که برگرفته 
از روحیه ی اســتدلالی وجسورانه ایشان در 
تقابل فرهنگ نامیمون غرب است آشنا شده تا 
با شناخت و بصیرت بیشتر نقشه های شوم آنها 

مثل همیشه نقش برآب شود.
 مسئول نمایندگی ولی فقیه درسپاه بندرخمیر 
با بیان اینکه شــهید مطهــری )ره ( با تفکری 
که مقام ومنزلت انســانیت را تنزل بخشــید 

مبارزه و در این راه اندیشه های ناب اسلامی 
را به عالم نشــان داد تا به شــهادت رســید، 
تصریــح کــرد: راه او راه آزادگانی همچون 
آوینی وســلیمانی، نبرد درمیدان جنگ نرم و 
سخت اســت که امروز جوانان ما باید مکتب 
مطهری ها و ســلیمانی ها راسرلوحه خویش 
قرار داده وکشــتی انقلاب را با رشادت های 
 خــود به دســت صاحب اصلــی آن مهدی 

موعود)عج( بسپارند.

وی با اشــاره به خطبه شعبانیه پیامبر)ص( که 
دراواخر ماه شعبان قرائت فرموده، اظهارنمود: 
ماه رمضان ماه برکت، رحمت وآمرزش گناهان 
است ماهی که از همه ی ماه ها ارزشمندتر وبا 
فضیلت تر است  وامروز تقارن ماه رمضان که 
افطاری دادن با پــاره ای از خرما ثواب آزاد 
کردن بنده است، با رزمایش کمک مومنانه ی 
ســفارش رهبرمعظم انقلاب ،موهبتی است که 
برای همه ی مردم وخصوصا بسیجیان همیشه 

درصحنه ایجاد کرده که انشالله از این آزمایش 
نیز سربلند بیرون بیاییم.

  حجت الاســلام والمسلمین محیائی با توجه 
به شرایط شیوع ویروس کرونا دراستان گفت: 
امسال در هفته عقیدتی  سیاسی  برنامه هایی 
متنوعی در ســپاه وبســیج بصورت مجازی، 
ازجمله مســابقات در قالب هــای مختلف 
کتابخوانی، مقاله،عکس، پوســتر، دکلمه و....

از آثار و اندیشــه شهید مطهری )ره(  وتجلیل 
و قدردانی ازمربیان پیش بینی شــده که از 6 
اردیبهشت شروع وتا دوازدهم اردیبهشت که 
مصادف با شهادت اســتاد قلم واندیشه است 

پایان خواهد یافت.

مسئول نمایندگی ولی فقیه درسپاه بندرخمیر: 

امروزدشمنان هوشیارتر از قبل به دنبال تغییراندیشه های انقلابی هستند

رونوشت آگهی حصروراثت
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مدیر اجرا واحد اسناد رسمی قشم- علی امیری

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

آیین رمضان در هرمزگان
قسمت دوم

  دعای ۱۰۰بند
 گروه گزارش //دعاي جوشــن کبیر به دعاي 100 بند 
معروف اســت که در شب هاي قدر قرائت مي شود. در 
این شــب ها مردم هرمزگان نخي را همراه دارند که با 
خوانــدن هر بند از دعاي جوشــن کبیر یک گره به آن 
مي زنند. برخي معتقدند که اگر این نخ 100بند را همراه 
داشــته باشند یا در خانه خود نگهداري کنند، مشکلات 
آنان آسان مي شود. مراسم شب هاي قدر نیز با شکوه و 
عظمت خاصي در مسجدها، تکایا و امامزاده هاي استان 
هرمزگان برگزار مي شود و دعاهاي وارده در این شب از 
جمله دعاي معروف جوشن کبیر، دعاي افتتاح، خواندن 
100 رکعت نمازهاي مســتحبي و تلاوت سوره هاي 
عنکبوت، دخان و روم و آیین هاي قرآن بر سرگذاشتن 

تا پاسي از شب ادامه دارد. 
  نماز تراویح و مراسم وداع اهل سنت

  از دیگر آیین های ماه مبارک رمضان در هرمزگان اقامه 
نماز تراویح اســت که ویژه اهل سنت بوده و روزه داران 
از ابتدا تا انتهای این ماه مبارک هر شب بعد از عشاء آن 
را به صورت جماعت و در مسجد به جا می آورند. اهل 
ســنت رسم دارند هر شــب یک جزء قرآن را بین این 
نمازها تلاوت کننــد تا در پایان ماه رمضان، قرآن ختم 
شود. مراسم وداع با رمضان را از دیگر آدابی ذکرکرد که 
اهل سنت از هفدهم رمضان برگزار می کردند. در این  ایام 
مردان اهل سنت در مسجد جمع می شدند و اشعاری را با 
مضمون خداحافظی با ماه رمضان به صورت جمع خوانی 

پس از نماز عشاء می خواندند.
  عید فطر و خداحافظی با رمضان

  اما روز هــای پایانی رمضان هم حال و هوای خاصی 

دارد مردم هرمزگان هر ســاله دو روز قبل از فرارسیدن 
عید فطر به اســتقبال آن می روند. هرمزگانی ها هم مثل 
سایر مسلمانان هر سال با شور و شعف خاصی این عید 
را می گذرانند  در گذشته زنان هرمزگانی دو روز قبل از 
عید فطر به خانه تکانی و غبار روبی مساجد می پرداختند 
که این رســم هنوز تا حدودی مثل گذشته حفظ شده 
اســت.هرمزگانی ها در گذشته روز عید فطر با پوشیدن 
لباس هــای نو پس از نماز عید بــه زیارت اهل قبور و 
بازدید از اقوام و دوســتان و آشنایان می رفتند و گندم، 
خرما یا برنج را به عنوان زکات فطریه می دادند.امروزه 
هم مثل سابق پرداخت زکات فطریه، رفتن به زیارت اهل 
قبور و بازدید از اقوام جز آداب مردم هرمزگان در عید 
فطر محســوب می شود. اهل سنت هم در روز عید فطر 
سفره ای از غذا و شیرینی های محلی در منزل پهن می کنند 
و درب منزل خود را به روی همسایگان باز می گذارند و 

از آن ها با سفره های رنگی پذیرایی می کند.
  سَر روزه در هرمزگان

  مردم هرمزگان به زکات فطریه »سَر روزه« می گویند. 
آنها در عصر آخریــن روز ماه مبارک رمضان و قبل از 
اذان مغرب، »سَــر روزه« تک تک خانواده خود را جدا 
می کننــد و کنار می گذارند تــا در روز عید فطر بعد از 
نماز به افراد نیازمند بدهند. آنها بر این عقیده هستند که 
نبایــد در آخرین روز ماه مبارک رمضان افرادی غیر از 
خانواده خودشان در خانه باشد، چرا که سر روزه )فطریه( 
برگردنشــان می افتد و بر صاحب خانه واجب است که 
آن را بپــردازد.  به همین خاطر افراد در آن روز به خانه 

یکدیگر نمی روند یا بعد از نماز مغرب و عشا می روند.
  بهاره محمد حسینی زاده
Bahareh.mhz           @gmail.com2020 
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  مصاحبه اختصاصی// دغدغه های کرونایی 
خانواده ها و دانش آمــوزان در حوزه های 
مختلف وجــود دارد و اگر به زوایای مختلف 
آن توجه نشــود، شاید تاثیراتش هم اکنون 
وحتی در آینده نیز زندگی ها را تحت تاثیر 
قرار داده و بر روی شــخصیت فرزندان نیز 
اثرگذار باشد. در این خصوص نظرات  نجمه 
دهقان کارشناس ارشد روان شناسی بالینی 

را جویا شدیم. 
  نجمه دهقان در خصوص این موضوع که بعد از 
شیوع کرونا چه نگرانی هایی وجود دارد؛ گفت: 
یکی از نگرانی های خیلی مهمی که الان خانواده ها 
و افراد با آن درگیر هســتند در مورد کســب و 
کارشــان هست و اینکه چه بلایی بر سر کسب و 
کار ما خواهد آمد و آیا ما از عهده هزینه هایمان بر 
می آییم در این دورانی که همه در قرنطینه هستند 
و سعی می کنند کمتر بیرون بیایند؟ خب خیلی از 

مشاغل تحت تاثیر قرنطینه قرار گرفته است. 
  این روانشناس افزود: یکی دیگر از نگرانی های 
برخی خانواده ها این اســت که آیا تولیدات به 
اندازه کافی اســت؟ نکنه که ما در مایحتاجمون 
مخصوصا مواد غذایی دچار این مشــکل بشیم 
و ماســک و دستکش و مواد ضدعفونی کننده به 
اندازه کافی نباشه و یا اگر باشه به اندازه ای گران 

باشه که ما نتونیم تهیه کنیم. 
  وی گفت: برای کسانی که زمینه اضطراب داشتند 
از قبل، ممکن اســت این اضطــراب آزاردهنده 
باشــد و اگر دنبال درمان نباشند و ممکن است 
که به بچه ها انتقال بدهند این نگرانی ها را و این 
اضطراب ها را. یکی از نگرانی ها این اســت که 
آیا ما دوباره دور هم جمع خواهیم شد؟ خیلی از 
ماها دغدغه و عذابی که داریم که آیا خونه پدر و 
مادرم برم یا نه؟ وقتی که می رویم یک نوع عذاب 
داریم که نکنه من ناقل باشــم و اگر نرویم از این 
ناراحت هستیم که پدر و مادر ما چشم انتظار ما 
هســتند و نکنه که خدایی نکرده دیگه هیچوقت 
این فرصت ها را نداشته باشیم. کوچکترین تفریحی 
که بیرون می خواهیم داشته باشیم که ممکن است 
ما را دچار نگرانی کنه که حتی کجا بشینیم، چند 
لحظه در فضای آزاد بخواهیم بنشینیم نگران این 
هستیم که در این فضا بخواهیم یک چایی حتی 
میل کنیم. نگران هستیم می خواهیم غذا از بیرون 
بگیریم، نگران هســتیم. زندگی برای بعضی ها و 
وسواسی ها خیلی سخت شده و بیشتر هم می شود. 
واقعا الان روانشــناس ها این دغدغه شان است 
با این وسواســی ها که حالا می گفتیم کارهای 
وسواســی را انجام ندهید، الان جالب اســت که 
خودمان هم وسواس گونه تاحدی باید عمل کنیم 
و خیلی ها از این ناراحت هستند و نگران هستند 
که آیا واقعا پوست دست من سالم خواهد ماند با 
این همه مواد ضدعفونی کننده که بهش می زنیم؟   

  ممکن است که اگر خانواده ها حواسشان نباشد، 
ریز ریز ریز اضطراب را برای آینده بچه هایشــان 
به یادگار بگذارند برای همیشه، مخصوصا کسانی 
که کودکان ســه تا شش ســال دارند. این ها در 
سن رشدشان هستند و خیلی زیاد زمینه برایشان 
فراهم هست که این اضطراب را از پدر و مادرشان 
می گیرند. مثلا اگر پدر و مادر مضطرب باشند و 
مرتب گوشــزد کنند در مورد سلامتی تاکید کنند 
روی شستن دست ها زیاد از حد و برخوردهای 
تند داشته باشند یا حتی با چهره شان مثلا زمانی 
از بیرون که می آیند چهره یشان یا چشمشان را 
گرد کنند که بچه برود دســت هایش را بشــورد 

 ممکن اســت این ترس مــادر در وجود بچه ها 
نهادینه شود. 

  دهقان گفت: حتی همین پدر و مادر زمانی که با 
همدیگر صحبت می کنند و در مورد کسب و کار 
باهم صحبت کنند و نگرانی داشته باشند، بچه ها 
کاملا این را احساس می کنند و ترس به آنها انتقال 
پیدا می کند و در درسشــان هم خیلی از پدر و 
مادر ها نگران هســتند و این ترس ها را بهشون 
انتقال پیدا می کنه که آیا این درس شــما به هر 
حال به کجا خواهد رسید؟ آیا پیشرفت تحصیلی 
فرزندان شــان با مشکل مواجه نمی شود و تمام 
حالات چهره پدر و مادر، تمام حرفهایی که زده 
می شــود، روی ضمیر ناخــودآگاه بچه ها نقش 
می بندد. ممکن است که ارتباطات اجتماعی ما تا 
مدت ها تحت تاثیر قرار بگیرد؛ همانطور که اینقدر 
زمان طول کشید که ما یاد بگیریم که از دوستانمان 
فاصله بگیریم، آنها را در آغوش نگیریم، آنها را 
نبوسیم، با آنها دســت ندهیم و ممکن است این 
برای ما یا بچه هایمان نهادینه شــود و دوباره بعد 
از مدت ها وقتی مــی خواهیم دوباره همدیگر را 
در آغوش بگیریم، ترس و نگرانی بیاید سراغمان 
و نگرانی ها حتی در یک دســت دادن ســاده یا 
در آغوش گرفتن ســاده ممکن است که ماندگار 
شــود، حتی از دور همی گرفتن و جمع شــدن 

کنار دوستانمان ممکن است که ناخودآگاه دچار 
ترس و دلهره شــویم که دلهره ای که حتی شاید 
خودمان هم ازش خبر نداشته باشیم که تمام بدن 
ما عضلاتش منقبض باشه در آینده، حتی موقعی 
که کرونا از بین رفت و ما متوجه نباشــیم متوجه 
این بی قراری و متوجــه این اضطراب که درون 
وجودمان هست نباشــیم. این مواردی بود که به 
ذهن من رســید و تک تکشان مهم هست و این 
ممکن است که برای ما اگر نتوانیم مدیریت کنیم 

روی ما بماند.
  تکلیف دانش آموزان 

  دهقان گفت: در مــورد دغدغه والدین در مورد 
بچه ها و تکلیفشان هم یکی از دغدغه ها این است 
که متأسفانه ساعت خوابیدن و ساعت بیدار شدن 
همه خانواده ها و هم بچه ها تغییر کرده اســت. به 
دلیل اینکه کارهایی که قبلا افراد انجام می دادند، 
فعالیتهای اجتماعی که افراد داشتند را الان ندارند و 
الان خانه نشین شدندو ممکن است که تا دیر وقت 
بیدار باشــند و تا دیر وقت یعنی تا ظهر بخوابند 
و این باعث می شــود که روی رشد بچه ها و بر 
رشد جسمانی بچه ها تاثیر گذار باشد و همچنین 
روی خلق بچه ها تاثیر گذار باشد و ممکن است 
در طی روز بچه ها پرخاشگری کنند و یا وضعیت 
روحی خوبی نداشــته باشــند و این به دلیل این 

است که خواب شبانگاه نداشتند. همچنین بعضی 
از معلم ها متأســفانه هنوز این را باور ندارند که 
تدریس به شکل مجازی هم می تواند انجام شود 
و برخی شــاید نتوانند جلسه مجازی را مدیریت 
کنند. با اینکه خیلی از معلمان ما این کار را انجام 
می دهند، ولی متأســفانه بعضی از معلم ها از قبل 
بــا این دنیای مجازی بطورکامل آشــنا نبودند و 
الان خیلی برایشان ســخت است که دانش آموز 
از آنها دور باشد و آنها در قالب یک فایل صوتی 
برای دانش آموزان شان آموزش داشته باشند. فایل 
تصویری هم که خودش دغدغه ای جدا دارد و این 
در حالی است که بچه ها باید معلمشان را ببینند و 

در تماس باشند با معلم و حضور معلم را احساس 
کننــد. بعضــی از معلم ها می آینــد کلیپ های 
آموزشــی را از سایت های اینترنتی که می گیرند 
که خب کلیپ های خیلی خوبی هم هســت، اما 
حقیقت این است که این تاثیری که کلیپی که خود 
معلمشان اجرا کند و درس بدهد، آن تاثیر را ندارد؛ 
بخاطر اینکه دانش آموز ما چند ماه با معلمش خو 
گرفته و الان تدریسی که معلمش انجام می دهد 
را بهتر می فهمد و درک می کند تا آن تدریســی 
که دیگــران در دنیای اینترنت و یا شــبکه های 
تلویزیونی انجام می دهند. پس یکی از خواهش 
هایی که از معلم های عزیز دارم این اســت که از 
جلوی دوربین و با دانش آموزان شان در ارتباط 
باشند و تماس تصویری باهاشون داشته باشند تا 
دانش آموزان حضور معلمشان را در این یک ماه 
باقی مانده ســال را احساس کنند و تمرکز داشته 
باشند. چون واقعا از عهده والدین به تنهایی کاری 
بر نمی آید، یعنی کشمکشی که بین والدین و بچه ها 
سر انجام دادن تکالیفشان در خیلی از خانواده ها 
ایجاد شده، می تواند برای آینده بچه ها خیلی صدمه 
زننده باشــد. در حالی که با یک مداخله معلم و 
حضور حتی یک ســاعتش در فضای مجازی و 
حتی اگر در طول هفته بتواند با هر دانش آموزی 
به مدت پنج دقیقه صحبت داشته باشد و پرسش و 
پاسخ داشته باشد، دغدغه والدین هم کم می شود 
و بچه ها هم می دانند که دیگه مدرسه شان به این 
شکل پیش خواهد رفت که البته خیلی از معلم ها 

دارند همین کار را انجام می دهند. 
  ساعات آموزش 

  وی افــزود: یکی دیگه از مــواردی هم که الان 
تاثیرگذار است، ســاعت پخش برنامه آموزشی 
تلویزیون هست که هر پایه تحصیلی یک ساعت 
خاصی را دارد و متاسفانه برای بعضی از بچه ها مثلا 
صبح زود این ســاعت هست که ممکن است آنها 
خواب باشند، اگر دیر می خوابند که به آموزششان 
نمی رسند. یک عده از آن طرف ساعت آموزش 
دیر شروع می شود که موقع ناهار است و خانواده 
و افرادی که بیرون از خانواده بودند، همان ساعت 
و همان لحظه که بچه درســش شروع می شود و 
آموزشش شروع می شــود، وارد خانه می شوند 
و همهمه ایجاد می شــود و حتی بعضی از پدر و 
مادرها ایــن را هنــوز درک نکردند؛ مخصوصا 
پدرهای عزیزمون که آموزش بچه ها از این طریق 
دارد انجام می شود و ممکن است باهمدیگر حرف 
بزنند و شوخی کنند یا کاری از آنها خواسته باشند 
که باعث شــود که این زمان آموزشش را بچه از 
دســت بدهد. این هم نکته ای بود که خانواده ها 

خیلی باید به آن توجه کنند.

پــدر و مــادر زمانــی کــه بــا 
همدیگر صحبت می کنند و در 
مورد کسب و کار باهم صحبت 
کنند و نگرانی داشته باشند، 
بچه هــا کاملا این را احســاس 
می کنند و ترس به آنها انتقال 

پیدا می کند

,,,,
کشمکشــی که بین والدین 
و بچه هــا ســر انجــام دادن 
از  خیلــی  در  تکالیفشــان 
خانــواده هــا ایجــاد شــده 
است، می تواند برای آینده 
 بچه هــا خیلی صدمــه زننده 

باشد

بررسی روانشناسانه 
دغدغه های کرونایی 

خانواده ها و دانش آموزان 

 علی زارعی/ دریا
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  گزارش اختصاصی// قیمت مســکن آنقدر در ســه 
چهارســال اخیر نجومی افزایش یافت که حتی اجاره 
بها را نیز تحت تاثیر قــرار داد و خانواده هایی که با 
جمع کردن پس انداز و فروش خودرو و اخذ چند وام 
برای خرید خانه برنامه ریزی کرده بودند، به یک باره با 
افزایش و جهش قیمت مسکن مواجه شدند واز خانه 
دار شدن مایوس شــدند. از طرفی دیگر رهن و اجاره 
بها نیز بسیار افزایش یافت و بسیاری از شهروندان و 
اجاره نشین ها مجبور شدند هر سال مبالغ بیشتری 
را پرداخت کنند ویا به مناطق سطح پایین تر شهرها 
بروند. دولت نیز در شــش سال اخیر برنامه مدونی را 
برای ساخت مسکن و خانه دار شدن مردم اجرا نکرد 
و طرح مســکن مهر را هم ادامه نداد تا اینکه خانه ها 
روزبه روز گران تر شــدند و مردم از خانه دار شــدن 
ناامیدتر شدند که این وضعیت بر کاهش ازدواج و... نیز 

بی تاثیر نبود. 
  خون مردم در شیشه دلالان مسکن

  دلالان مسکن آنقدر نبض بازار املاک را در دست گرفته 
اند که از یک طرف مردم عادی از خانه دار شدن ناامید شده 
اند و از طرفی دیگر حتی توان پرداخت اجاره بهای میلیونی 
را به سختی دارند وبرخی هم به محلات حاشیه ای و اطراف 
شهرها و... پناه برده اند.این افزایش چند برابری قیمت مسکن 
که دلالان فقط اقدام به خرید وفروش چنین املاکی می کنند 
و خانه اولی ها از فایل خرید خانه حذف شده اند و روزبه 
روز برقیمت ها افزوده می شــود، کانون های خانواده ها را 
نشــانه رفته است ومشکلات خانواده ها را نیز افزایش داده 
است؛ زیرا دیگر بسیاری از خانواده ها نه اینکه نمی توانند 
خانه بخرند، حتی توان پرداخت اجاره های یکی تا دومیلیون 
آپارتمان و دوتا پنج میلیونی خانه های ویلایی را ندارند.از 
طرفی دیگر دلالان در  فضای مجازی و سایت ها نیز عرض 
اندام کرده اند وقیمت های غیرواقعی را می گذارند ورقابت 
ایجــاد کرده اند، تا جاییکه ملکی را هر چند روز با چند ده 
میلیون تومان گران تر در فضای مجازی عرضه می کنند تا 
دیگران را نیز متقاعد کنند که ارزش ملک شان بیشتر است 
و برطبل گران تر شدن مسکن بکوبند.این وضعیت باعث شده 

است که برخی از بنگاه داران املاک نیز که سودآوری دلالی 
را چندبرابر بنگاه داری دیده اند، وارد این بازار شــده اند و 
این وضعیت باعث شده است که روزبه روز برقیمت املاک 

افزوده شود.
  البته در برخی شهرهای کشور همچنان خبرگان مسکن اقدام 
به قیمت گذاری مسکن می کنند تا حباب قیمتی در مسکن 
ایجاد نشــود؛ اما در شهر مهاجرپذیری مانند بندرعباس که 
میزان تقاضا از عرضه از مدت ها قبل سبقت گرفته واز طرفی 
خانه های خالی نیز وارد بورس خریدوفروش و رهن واجاره 
نشــده اند تا افزایش بیشتر قیمت مسکن را به همراه داشته 
باشد؛ همچنان دلالان مسکن فرصت جولان دارند و مافیایی 
تشکیل شــده است و این دلالان و حتی برخی بنگاه داران 
با برخی سازندگان مسکن برای افزایش قیمت ها همراهی 
نموده و روزبه روز بدون هیچ توجیهی املاک گران تر شود و 
در فضای مجازی قیمت برخی املاک متری 18تا20 میلیون 
تومان نیز برای فروش گذاشته اند که با هیچ منطقی همخوانی 

ندارد.
از طرفی دیگر امورمالیاتی اعلام کرده اســت آمادگی لازم 
را بــرای اخذ مالیات از خانه هــای خالی درصورت ارائه 
لیست توسط راه و شهرسازی دارد که تحقق آن در کاهش 
قیمت ها بسیار اثرگذار است. همچنین مدیرکل امورمالیاتی 

هرمزگان گفته است که  دلالان مسکن قابل شناسایی هستند 
که مردم انتظار دارند باســرعت بیشتر این اتفاق بیفتد و از 
یک طرف مالیات از آنها اخذ شــود و از فرارهای مالیاتی 
دلالان مسکن جلوگیری شود واز طرفی دیگر این دلالان 
مسکن به دستگاه های نظارتی معرفی شده تا ساماندهی شوند 
و بصورت مجوزدار اقدام به فعالیت کنند تا از کلاهبرداری 
وتشکیل پرونده های قضایی در این بخش جلوگیری شود و 

مردم را با مشکلات بیشتر مواجه نکنند. 
  کاهش قیمت خانه با اخذ مالیات

بسیاری از حامیان مالیات بر خانه های خالی بر این باورند 
که با اجرای این مالیات می  توان ســوداگری در این بازار را 

کاهش و از این طریق قیمت مسکن را کاهش داد.
در ســال  های اخیر تعداد زیاد خانه  های خالی در کشور، 
مورد توجه مردم، رســانه  ها، کارشناسان و سیاست گذاران 
قرار گرفته است. عدم عرضه بخشی از املاک ساخته شده 

ســبب ایجاد اخلال در بازار مسکن شده است. از همین رو 
ســاماندهی این املاک و تلاش برای عرضه آنها به بازار به 
عنوان ابزاری برای بهبود وضعیت بازار مسکن مورد تاکید 
قرار گرفته است. بهترین و کاراترین ابزار برای این منظور، 
مالیات بر خانه  های خالی اســت که دولــت نیز آن را در 
دستور کار خود قرار داده است.مالیات بر خانه  های خالی 
هم می تواند بر افزایش درآمدهای مالیاتی دولت در شرایط 
فعلی کمک کند و هم سوداگری در این بازار را کاهش دهد. 
با دریافت مالیات از این املاک، ســود کسانی که با هدف 
بهره  برداری از افزایش قیمت مســکن املاک را عرضه نمی 
 کنند کاهش می  یابد و این موضوع می تواند به افزایش عرضه 
مســکن و کاهش سوداگری در این بازار منجر شود. انتظار 
می رود با اخذ مالیات از خانه های خالی و افزایش عرضه 

این خانه ها در بازار، کاهش قیمت مسکن را به همراه داشته 
باشد. 

  به نظر می رسد اساسی  ترین هدف اخذ مالیات از خانه  های 
خالی، افزایش عرضه مسکن و تاثیرگذاری بر قیمت  های 
مسکن باشد. بسیاری از حامیان این مالیات بر این باورند که 
با دریافت مالیات از خانه  های خالی می توان قیمت مسکن را 

کاهش داد و به بهبود شرایط بازار کمک شایانی کرد.
  وزیر راه: مالیات بر خانه های خالی اجرا می شود

وزیر راه و شهرســازی از اجرایی شــدن اخــذ مالیات از 
خانه های خالی از سکنه در سال 99 خبر داد و گفت: اخذ 
مالیات از خانه های خالی از سکنه موجب تحرک در بخش 

مسکن می شود.
»محمد اســلامی« وزیر راه و شهرســازی در گفت وگوبا 
صداوســیما در پاسخ به این ســوال که آیا با وضع مالیات 
از خانه های خالی از ســکنه موافق هستید، گفت: در قانون 

مالیات های مســتقیم اخذ مالیات، قانون است و در اختیار 
ما نیست.وی افزود: در بسیاری از کشورها برای خانه های 
خالی از سکنه مالیات وضع می کنند تا سرمایه ها راکد نماند.

اسلامی تاکید کرد: تکلیف وزارت راه و شهرسازی این بود 
که سامانه املاک را راه اندازی کند و آن را پارسال راه اندازی 
کرد و دیتابیس هایی برای شناسایی خانه های خالی از سکنه 
انجام شد.وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: به هر حال 
این اخذ مالیات می تواند موجب تحرک در بخش مســکن 
شود و این واحدها می تواند به بخش اجاره مسکن و یا برای 

فروش به بازار مسکن تزریق شود.
  وزیر راه و شهرسازی در پاسخ به این سوال که چه تفاوتی 
میان طرح اقدام ملی مسکن و طرح مسکن مهر است گفت: 
مســکن ملی و مسکن مهر ریشه در تکلیف قانونی دارند و 

این تکلیف همانا فراهم کردن شــرایط برای خانه دار شدن 
مردم است. وی ادامه داد: در هر دوره ای دولت ها طرح هایی 
را مطرح می کنند و ما در این دوره با تجربه ای که از مسکن 
مهر داشتیم تا موتور محرکه آن مردم باشند و دولت تسهیل گر 
باشد. پس مردم با سلایق خود پیشــبرد برنامه اقدام ملی 

مسکن باشند.
  اســلامی گفت: ما زمین را در نقاطی انتخاب کردیم تا از 
امکانات شــهری برخوردار باشند، پس تفاوتی که در طرح 
اقدام ملی مسکن بود این بود که مثل مسکن مهر هر جایی 
که شد مسکن نسازیم.وی با اشــاره به اینکه هنوز هم در 
مسکن مهر ما با فاقد متقاضی مواجه هستیم گفت: در ثبت نام 
مســکن ملی ما محدودیت دهکی برای ثبت نام نداریم، اما 
باید ثبت نام کنندگان شرایط متاهل بودن، نداشتن مسکن، عدم 
استفاده از امکانات دولتی و پنج سال سکونت را دارا باشند.

اسلامی تاکید کرد: در طرح اقدام ملی مسکن در بسیاری از 
شــهرها زمین را آماده کردیم و به گروهی زمین را واگذار 
می کنیم و پروژه های بزرگ را به سازنده های بزرگ واگذار 

می کنیم.
  آماده اخذ مالیات از خانه های خالی هستیم

  مریــدی گفت: اداره کل امور مالیاتی آماده اخذ مالیات از 
خانه های خالی است. » شاکررضا مریدی «، مدیرکل امور 

مالیاتی استان هرمزگان اظهار کرد: براساس ماده 54 مکرر 
قانون مالیات های مســتقیم، واحدهای مسکونی واقع در 
شهرهای با جمعیت بیش از 100 هزار نفر به استناد سامانه 
ملی املاک و اسکان کشور که به عنوان واحد خالی شناسایی 
می شوند، از سال دوم به بعد مشمول معادل مالیات بر اجاره 
می شــوند. وی افزود: در سال دوم، معادل یک دوم مالیات 
متعلقه، در سال سوم معادل مالیات متعلقه و در سال چهارم 
به بعد هم، معادل یک و نیم برابر مالیات متعلقه به خانه های 

خالی مالیات تعلق می گیرد.
  مدیرکل امور مالیاتی استان هرمزگان تصریح کرد: براساس 
اجرای تبصره 7 ماده 169 مکرر قانون مالیات های مستقیم، 
وزارت راه و شهرسازی موظف است حداکثر شش ماه پس 
از تصویب این قانون، سامانه ملی املاک و اسکان کشور را 
اجرا کند که از نیمه دوم ســال 95 باید این سامانه اجرایی 
می شد.مریدی گفت: پس از ارسال لیست خانه های خالی، 
براســاس قانون مکلف به اجرای آن هستیم و می توانیم از 

خانه های خالی مالیات اخذ کنیم.
  وی با اشاره با مشکلات فعلی جامعه در بخش مسکن به 
خصوص برای خانه اولی ها، عنوان کرد: با اجرای مفاد این 
قانون شکی نیست که باعث کنترل اجاره بها و از طرفی دیگر 

شفافیت بین معاملات مسکن خواهد شد.
  امید به خانه دار شدن و کاهش اجاره بها

  درصورت اجــرای قانون اخذ مالیات از خانه های خالی 
و از طرفی دیگر اجرای طرح  اقدام ملی و... جهت احداث 
مسکن و رونق ساخت وســاز، مردم می توانند به کاهش 
قیمت مســکن و اجاره بها و داشتن ســقفی بر سر امیدوار 
باشند.از طرفی دیگر این طرح ها بایستی با شدت بیشتری 
اجرایی شود تا نقصان دولت در توقف چندساله تولید مسکن 
وعــدم اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های خالی اندکی 

جبران شود و قیمت مسکن شکسته شود.

بالاخره وزیر راه وشهرسازی به اجرای قانون تن داد

شکستن سقف گران مسکن با اخذ مالیات از خانه های خالی
وزیر راه و شهرسازی : در قانون مالیات های مستقیم اخذ مالیات، قانون است و در اختیار ما نیست
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